
  رخ نمایی دوباره 
»مهشاد« و خانواده اش در توران

 بهار ۱۴۰۳ بود که تصاویر »مهشاد« و چهار توله اش در 
پارک ملی توران استان سمنان پویایی جمعیت این گونه 
ارزشمند را نوید داد. مشاهده دوباره این خانواده پنج 
نفره در پاییز ۱۴۰۳ هر گونه نگرانی  را بابت سلامت این 
خانواده از بین برد. به گزارش ایلنا، »مهشاد« با سن تقریبی 
سه سال، متعلق به نسل دوم یوزپلنگ ماده  »هرب« 
محسوب می شود. تصاویر جدید ثبت شده از »مهشاد« 
و چهار توله اش نشان داد که این یوزپلنگ ماده آسیایی 
در اولین زایمان خود در بهار ۱۴۰۳ موفق به زادآوری چهار 
توله یوزپلنگ شد و در پاییز ۱۴۰۳ توله ها تا حدی از آب 
و گل درآمده اند. مشاهده دوباره »مهشاد« به همراه 
چهار توله آن هم در پارک ملی توران شاهرود در استان 
سمنان، روحیه تازه و شادی را در دل دوستداران محیط 
کید این مساله بود که برای  زیست ایجاد کرد و از سویی، تا
ثمر رسیدن شادی ها و بالغ شدن و زادآوری این توله ها 
نیاز است در پایداری آب، تغذیه و امنیت زیستگاهی 
راستای حفاظت پایدار خوب از زیستگاه یوزپلنگ ها 
بیش از پیش مورد توجه باشد. طبق تحقیقات انجام 
شده، یوزپلنگ جزو پستانداران چندهمسری است و 
از ۲ تا سه سالگی بالغ می شود و تا هشت سالگی قدرت 
زادآوری و چندقلوزایی دارد. فرزندآوری »مهشاد« در 
سه سالگی نویدبخش زادآوری این گونه دست کم تا پنج 
کنون باید برای جلوگیری  سال آینده است که البته از هم ا
از اختلاط ژنتیکی فرزندان »مهشاد« پس از بلوغ و تولد 
نسل چهارم چاره اندیشی کرد. توله یوزپلنگ ها تا یک 
ماهگی امکان حرکت ندارند و در لانه هستند. پس از آن 
کم کم قادر به حرکت می شوند و بر اساس تصاویر ثبت 
شده، سن توله پوزپلنگ ها تخمین زده می شود. توله 
گر دارای شرایط غیرعادی و ناقص باشد، از  یوزپلنگ ا
سوی مادر پذیرفته نمی شود و پهلو نمی گیرد و در نتیجه 
به صورت خود به خودی از طبیعت حذف می شود، ولی 
تصاویر ثبت شده و تخمین سن توله های همراه »مهشاد« 
کی از وضعیت مطلوب آنها دارد. ذخیرگاه زیست کره  حا
توران یا خارتوران شامل سه محدوده حفاظت شده 
شامل منطقه حفاظت شده، پناهگاه حیات وحش و 
پارک ملی است و خارتوران را آفریقای ایران لقب داده اند. 
ذخیره گاه زیست کره توران بزرگ ترین ذخیره گاه زیست کره 
ایران است که پس از سرنگتی آفریقا واقع در کشور تانزانیا 
دومین منطقه زیست کره جهان به شمار می آید. یوزپلنگ 
ایرانی به عنوان سومین گربه سان زیبای آسیایی شناخته 
می شود که در آستانه انقراض قرار دارد و بیم آن می رود که 
برای همیشه نه تنها ایران بلکه جهان این گونه جانوری 
را از دست بدهد و اینگونه محیط زیست و گنجینه حیات 
وحش کشور دچار نقصانی بزرگ شود و از این رو یوزپلنگ 
ایرانی در فهرست اتحادیه بین المللی حفاظت از محیط 
زیست قرار دارد، به معنای اینکه گونه ای در خطر انقراض 
است، حدود ٢ هزار سال پیش یوزها در بیشتر نقاط 
کنون حضورشان منحصر به  آسیا حضور داشتند، اما ا
نواحی بیابانی ایران و پارک ملی توران شده  است. به گفته 
کارشناسان، یوزپلنگ جزو گربه سانان محسوب می شود و 

گربه سانان امکان زادآوری ۲ بار در سال را دارند. 

 آرمان ملی- شفق محمدحسینی: با کوله پشتی آبی 
کوچکی، هر شنبه، سربالایی ابتدای منطقه ای کوهستانی 
را بالا می رفتم، تا برسم به محل زندگی شان. راه دور و 
سختی برای من نبود. یاد همه معلم هایی می افتادم که در 
فیلم ها می دیدم، شرایط همه آنها سخت تر از من بود. من 
اما دوره کوتاهی به تدریس کودکان افغانستانی مشغول 
بودم و مهم ترین دلیلش هم این بود که زمان کافی برای 
کلاس  یادگیری نداشتند و چندان توجهی به محتوای 
نمی کردند. برای آنها شبیه بازی بود. تا به همه بگویند 
آنقدر  داریم.  خصوصی  انگلیسی  زبان  معلم  هم  ما  که 
ذوق داشتند که درس نمی خواندند. پروانه، چشم های 
درشت سیاهی داشت که برق می زد. چیزی کم از پروانه 
که بال هایش را باز می کرد و  زیبای رنگارنگی نداشت، 
می چرخید. آنقدر باهوش بود که هرچه می گفتم را با همان 
یکبار بیان من، می گرفت. اغلب این کودکان، با چشم های 
درشت شان آنقدر ذوق داشتند از اینکه معلم دارند، از 
توجهی که به آنها می شد. هر هفته با کتاب و دفتری در 
دست، با لبخندی پررنگ سرکلاس می نشستند. کلاسی 
که نبود، اما فضای محدودی بود که در اختیار داشتند. 
هر هفته تعدادشان بیشتر می شد؛ شاید زبان انگلیسی 
بهانه بود، اما با غرور به همه می گفتند که ما معلم زبان 
کوتاه، از هم آموختیم. هرچند  داریم. در همان مدت 
اغلب دانش آموزانم را چندسال بعد، با وجود سن کمی 
که داشتند، با کودکی در بغل دیدم که حتی آن چند کلمه 
انگلیسی را هم به خاطر نمی آوردند، اما خاطره همین 
توجهی که به آنها می شد، تا ابد در ذهن آنها و اطرافیانشان 
بماند. تجربه من از دیدار مرتب این کودکانِ افغانستانی، 
آن هم در محلی که محل تردد افرادِ بسیاری بود، نگاهِ گاه 
نه چندان منصفانه شهروندان ایرانی به افغانستانی ها 
این  البته  فرزندانشان هم می شد.  این شامل  که  بود 
شامل همه نمی شد. خیلی از افراد با مهربانی و توجه با 
آنها برخورد می کردند. اما بودند افرادی هم، شبیه آنچه 
که تا یک افغانستانی را می بینند،  در جامعه می بینیم 
می گویند که ببین، همه جا پر از افغان شده! من اما تنها 
محبت را در چشمان این کودکان و خانواده هایشان دیدم 
کنار  که  که با نگاه شان از من تشکر می کردند. از زمانی 
کودکان شان بودم و زمان زیادی هم نبود. اما از ساعت ها 
قبل منتظر من ایستادند و مدام در طول کلاس از من 
می پرسیدند، خاله چایی نمی خوای؟ نبات می خوری؟ 
ما زمان کوتاهی کنار هم بودیم. هفته ای دوساعت، اما 
این توجهی که به آنها می شد، ارزش اش برای تک تک شان 

بسیار بیشتر از یک کلاس درس بود. 
  مشکل ثبت نام دانش آموزان افغانستانی

کن ایران  تعدادی از افغانستانی ها که سال هاست سا
درس  ایرانی  کودکان  کنار  در  فرزندانشان  و  هستند 
دچار  خود  کودکانِ  نام  ثبت  برای  امسال  می خوانند، 
ملی«،  »آرمان  میدانی  بررسی های  در  شدند.  مشکل 
مدارس  از  یکی  در  نفر   ۱5 از بیش  کودکان  این  تعداد 
اعلام شده است. بسیاری از آنها که در مناطق مختلف 
کن هستند و همه مدارکی را که برای ثبت نام و  تهران سا
سکونت در ایران نیاز است را دارند، اما به هر مدرسه ای 
مراجعه می کنند، کودکانشان را ثبت نام نمی کنند. این 
که مسئولان خبر از ثبت نام بیش از 9۰  درحالی است 
درصد دانش آموزان اتباع داده اند. دخترش امسال سال 
سوم می رود. دو سال پیش را در مدرسه دیگری گذرانده 
است، اما به دلیل جابه جایی، از چندماه قبل به منطقه 
دیگری آمدند و پیگیر ثبت نام کودکشان بودند. مدرسه 

هم با آمدن دانش آموز افغانستانی موافقت کرده بود و 
گهان پیش از شروع  مدارک این کودک هم کامل بود، اما نا
مدرسه با والدین کودک تماس گرفتند و گفتند که امکان 
ثبت نام کودکتان وجود ندارد و باید به مدرسه دیگری 
مراجعه کنید. این اتفاق فقط برای یک کودک نیفتاده 
ودی همین مدرسه ای که این کودک  است. کنار در ور
را ثبت نام نکرده است، والدین بسیاری چشم انتظار 
ایستاده اند تا کودکان شان را به مدرسه ببرند. مسئولان 
مدرسه به آنها می گویند که به ما گفته شده ثبت نام نکنیم 
کنید.  و دیگر جا نداریم. به مدرسه های دیگر مراجعه 
برخی از این مدارس چند منطقه دورتر از محل سکونت 
این کودکان هستند و رفت و آمد روزانه آنها دچار مشکل 
خواهد شد، اما با این حال، همان مدارس هم جایی برای 
کودکان نداشتند. موجِ افغان ستیزی مدتی است  این 
که در میان برخی از هموطنان شکل گرفته است. روزی 
نیست که خبری در این باره نخوانیم. تا جایی که حتی در 
کوچه و خیابان هم، برخی از هموطنان برخورد مناسبی 
با این افراد ندارند. این درحالی است که ما سال هاست 
میزبانِ آنها بودیم و درکنار هم زیست می کردیم. بسیاری از 
افغانستانی ها در شهرهای مختلف مشغول به کار هستند. 
یکی از آنها از برخورد متفاوت شهروندان ایرانی با آنها 
می گوید: نه من سال هاست که در ایران هستم و مشکلی 
گر صحبتی می کنند، توجهی نمی کنم.  ندارم. برخی هم ا
ما با مدرک قانونی در ایران هستیم. آنها یادگرفته اند کمتر 
رنج بکشند. به روی خودشان نمی آورند و می گویند که این 
هم می گذرد، چون فصلِ دیگری از مهاجرت، در سرزمینی 

که مردمش به مهربانی و گشاده رویی معروفند. 
 از اتباع باشی، نانت نمی دهیم!

در ماه گذشته عکسی در فضای مجازی دست به دست 
گر افغان باشی.  شد، که تلخ بود. اینکه نانت نمی دهیم، ا
محتوای این عکس، نوشته ای بود که در نانوایی، طبق 
 ، آنچه در عکس نوشته شده بود، در شهرستان بردسیر
چشم  به  که  جمله ای  بود.  کرمان  شهرستان های  از 
می خورد دقیقا این بود: فروش نان به اتباع ممنوع است. 
یکی از اظهارنظرهایی که به آن شد، سیدرسول موسوی، 
دستیار وزیر امور خارجه بود که در شبکه اجتماعی ایکس 
کامل،  نوشت: بر سردر خانقاه ساده و بی تکلف عارف 
شیخ ابوالحسن خرقانی نگاشته بودند: هرکه در این سرا 

درآید، نانش دهید و از ایمانش مپرسید. چه، آنکه به درگاه 
باری تعالی به جان ارزد، البته بر خوان ابوالحسن به نان 
ارزد. چه بر ما رفته است با این تاریخ و فرهنگ و ادب و 
کنش های  عرفانی که داریم این چنین شدیم. این عکس وا
بسیاری را در فضای جامعه برجای گذاشت، اما اغلب همه 
با ناراحتی از آن یاد می کنند. باورمان نمی شود که به این 
گفته دادستانی  گر به  نقطه رسیده باشیم، حالا حتی ا
، تنها دلیل نصب این بنر در نانوایی، نارضایتی  بردسیر
مردم از شلوغی نانوایی ها در سطح شهر باشد. این توجیه 
مناسبی نیست. خودتان را بگذارید جای خانواده ای 
ود و با این نوشته  که برای خرید نان می ر افغانستانی 
روبه رو می شود. اما دادستانی این شهرستان، این مساله 
را تکذیب کرد. به نقل از ایلنا، دادستان عمومی و انقلاب 
شهرستان بردسیر ضمن تکذیب انتشار خبری مبنی بر 
»ممنوعیت فروش نان به اتباع بیگانه« در این شهرستان، 
گفت: با توجه نارضایتی مردم از شلوغی صف های نانوایی 
، دستوری صادر شده  )عرضه نان یارانه ای( در سطح شهر
که اتباع برای تهیه نان یارانه ای از نانوایی های  است 
تعیین شده در اردوگاه نگهداری اتباع که از آرد یارانه ای 
استفاده می کنند و به قیمت دولتی نان تهیه کنند. عماد 
بنی اسد گفت: علاوه بر توزیع نان یارانه ای در نانوایی های 
پیش بینی شده در اردوگاه، فروش نان در نانوایی های 
آزاد پز در سطح شهر برای اتباع بلامانع است. این دستور 
صرفا مربوط به نانوایی های عرضه نان یارانه ای در سطح 
شهر به منظور جلوگیری از ازدحام صف نانوایی بوده و 
۳ نانوایی داخل اردوگاه را شامل نمی شود، ضمن اینکه 
که  با توجه به تامین نان یارانه ای مورد استفاده آن ها 
تکافوی مصرف آن ها را می کند نیازی به اینکه اتباع از 
نانوایی های سطح شهر استفاده کنند، نیست. دادستان 
بردسیر همچنین دستور جمع آوری بنر فوق که در محل 
عرضه نان در ۲ نانوایی در سطح شهر بدون ذکر توضیحات 
کرد و گفت: متاسفانه در بیان  نصب شده بود را صادر 
دستور قضائی و چاپ این بنر کج سلیقگی صورت گرفته و 
متن کامل اطلاعیه آورده نشده بود. 6سال گذشته است. 
گردانم مادرانی شده اند که حالا نگران آینده  چندتا از شا
کودکان خود، هستند. آنها که از سرزمین خود گریختند 
کودکانِ خود، حالا زخم های  کنار   ، برای فردایی بهتر

عفونیِ مهاجرت را با خود به دوش می کشند. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

 
 نان

قبلا نان بربری و سنگک می گرفتیم و چهار تا هشت 
قسمت می کردیم و جدیدا با اینکه نان گران شده است 
نان ها اندازه شان خیلی کوچک شده است و شاید سه 
قسمت شود. مسئولان چرا جلوی این کم فروشی های 

نان را نمی گیرند. 
یک شهروند از تهران 

مدارس
با اینکه در اوایل مدرسه هستیم در حال حاضر 
معلمان مدرسه برای دانش آموزان طوماری تهیه کرده 
و به منزل می فرستند که این وسایل را باید آماده و به 
مدرسه بیاورید. می خواستم از معلمین درخواست 
کنم و بگویم که با این اقتصاد خراب کشور و مشکلات 
کمی هم به فکر خانواده ها و  اقتصادی خانواده ها 
پدران کارگر دانش آموزان باشند تا بلکه کمکی به زندگی 

آنها شود. 
یک کارگر از تهران

اداره برق
روشنایی  عبیری  کوچه  آباد  نازی  اتحاد  میدان 
تیرهای چراغ برق خاموش است و این امر باعث ناامن 
شدن محله شده است از اداره برق نازی آباد درخواست 

رسیدگی به این موضوع را داریم. 
یک شهروند از تهران

حاشیه نشینی
با اینکه شهرداران فقط اعلام می کنند که وضعیت 
حاشیه نشینی در شهرها نگران کننده است جا دارد که 
شهردارها سری به این مناطق مثل مرتضی گرد بزنند و 
کثر  کمی هم به فکر اهالی این محل باشند و ببینند که ا
حاشیه نشین ها اتباع خارجی افغان هستند در حال 
حاضر منطقه مرتضی گرد پر از اتباع افغان هستند که 
هیچ گونه کارت ورود یا شناسایی هم ندارند و بدون 
مجوز در ایران زندگی می کنند جا دارد سری به این 
محله بزنید بلکه این محله هم از اتباع غیرمجاز خالی 

شود. 
یک شهروند از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

افغانستانی ها بیش از گذشته نگران آینده کودکان خود هستند

کودکانبیسرزمین
   هرکه در این سرا درآید، نانش دهید                      حاشیه های یک بنر 

 زمین لرزه ۴.۲ 
خراسان جنوبی را لرزاند

بامداد  ریشتر   ۴.۲ بزرگی  به  لرزه  زمین 
جمعه حوالی نایبند مرز استان های خراسان 
جنوبی و کرمان را لرزاند. زمین لرزه به بزرگی 
نایبند  حوالی  جمعه  بامداد  ریشتر   ۴.۲
کرمان  و  جنوبی  خراسان  استان های  مرز 
گزارش ایرنا از مرکز لرزه نگاری  را لرزاند. به 
کشوری موسسه ژئوفیزیک دانشگاه تهران، 
کیلومتری  هشت  عمق  در  لرزه  زمین  این 
زمین روی داد و زمان وقوع آن ساعت یک و 
هفت دقیقه بامداد دیروز ثبت شد. کانون 
خراسان  نایبند  کیلومتری   ۱۳۷ در  زلزله 
جنوبی، ۱۴۰ کیلومتری شهداد کرمان و ۱۴6 
 کیلومتری نهبندان خراسان جنوبی است. 
این  از خسارات احتمالی  گزارشی  کنون  تا

زمین لرزه دریافت نشده است. 

حسینی اعلام کرد؛ 
پرداخت بخشی از مطالبات 

داروخانه ها
پشتیبانی  و  مالی  برنامه ریزی،  معاون   
سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد: با تأمین 
مالی انجام شده، سهم سازمان از مطالبات 
سازمان  قرارداد  طرف  داروخانه های 
تأمین اجتماعی تا پایان خرداد ۱۴۰۳ تسویه 
، سید مرتضی حسینی،  شد. به گزارش مهر
معاون برنامه ریزی، مالی و پشتیبانی سازمان 
تأمین اجتماعی اعلام کرد: سهم این سازمان 
و  دانشگاهی  داروخانه های  مطالبات  از 
غیردانشگاهی طرف قرارداد مربوط به اسناد 
خرداد ماه، با تأمین مالی انجام شده، تا پایان 
خرداد ۱۴۰۳ تسویه شد. براساس این گزارش، 
کرده است  سازمان تأمین اجتماعی اعلام 
، الباقی مطالبات  با تأمین منابع مورد نیاز
رسیدگی شده داروخانه های خصوصی نیز 
حسینی  شد.  خواهد  پرداخت  تدریج  به 
همچنین اظهار داشت: دیروز ۱,5۰۰ میلیارد 
تومان از مطالبات بیمه تکمیلی بازنشستگان 

نیز تسویه شد. 

کسی   فعالیت ۲0 هزار تا
در اپلیکیشن های اینترنتی

کسیرانی تهران از   مدیر عامل سازمان تا
کسی در اپلیکیشن های  ۲۰ هزار تا فعالیت 
اینترنتی خبر داد و بر لزوم نظارت شهرداری 
کید  تهران بر فعالیت مسافربرهای اینترنتی تا
کرد. شادی مالکی در گفت وگو با ایسنا، در 
کسی ها در اپلیکیشن های  مورد فعالیت تا
برخط مسافربرهای اینترنتی با بیان اینکه 
طبق آخرین آمار ارائه شده از سوی وزارت 
البته  کسی  تا هزار   ۲۰ از  بیش  تقریبا  کشور 
نه به صورت مستمر در شرکت های برخط 
مسافربرهای اینترنتی فعال هستند، گفت: 
گر قرار است  که ا البته درصدد آن هستیم 
کسی ها داده  تا در این سامانه، سرویس به تا
کسیرانی  شود؛ حتما با هماهنگی سازمان تا
باشد. وی با بیان اینکه ما خواستار هماهنگی 
که شاهدیم در برخی ساعات  هستیم، چرا
و  ندارد  وجود  کسی  تا خطوط  در  پیک، 
کسی های گردشی هم در سطح شهر فعال  تا
کسی ها ممکن است در بستر  نیستند و این تا
کسی های اینترنتی فعالیت کنند، اظهار کرد:  تا
این مسئله موجب نارضایتی شدید مردمی 
شده است و شکایات مردمی را داریم. به 
همین دلیل شهرداری تهران به دنبال انعقاد 
قرارداد با شرکت های ارائه دهنده خدمات 
برخط مسافربرهای اینترنتی است که ملزم 
به رعایت قوانینی شوند که مردم بتوانند به 
کسی ها بهره مند  بهترین شکل از خدمات تا

شوند. 

 فرصت ۲0 روزه 
برای تعیین تکلیف گود ناایمن 

 مدیرعامل شرکت متروی تهران از ایمن 
سازی گود ناایمن »آریانا« و ادامه روند ساخت 
۱۰ متروی تهران خبر داد. نعمت ا...   خط 
فرزان پور در گفت وگو با ایسنا، در خصوص 
وجود گود ناایمن در مجاورت مسیر احداث 
کید بر اینکه  تونل خط ۱۰ متروی تهران با تأ
عملیات  اجرای  مسیر  در  ناایمن  گود  این 
حفاری خط ۱۰ مترو قرار ندارد؛ بلکه در ضلع 
مقابل و به موازات مسیر حفاری تونل خط 
گود آریانا« یک گود با  مذکور است، گفت: »
عمق ۳5 متر است که مطالعات انجام شده 
نشان می دهد عمر مفید گود مذکور تمام شده 
و طبیعتا باید مقاوم سازی شود. وی با اشاره 
به این نکته که کارشناسان مترو مطالعات فاز 
یک احداث خط ۱۰ مترو را انجام داده و در 
مراحل مطالعاتی فاز دوم پروژه به این نتیجه 
رسیدند که این گود با عمق ۳5 متر باید ایمن 
سازی شود، افزود: گود مورد بحث، ۱۰ سال 
پیش حفر شده اما از آن زمان تا کنون عملیاتی 
اجرایی در آن صورت نگرفته و به همین علت 
باید تعیین تکلیف شود. مدیرعامل شرکت 
متروی تهران در ادامه گفت: به دلایل ایمنی 
باید مطالعات تکمیلی در مورد عبور خط مترو 
از این محدوده انجام می شد که آن مطالعات 
کرد و در  کارشناسان مترو را تأیید  نیز نظر 
بررسی ها مشخص شد برای گذر ایمن تونل 
مترو از کنار گود ۳5 متری، لزوما باید عملیات 

مقاوم سازی و تحکیم گود صورت گیرد. 

 بازپرس پرونده  حادثه معدنجو طبس گفت: کوتاهی در زمینه  نبود ایمنی، تأیید شده 
و این قصور متوجه مسئولین معدن است. به گزارش ایسنا، حجت الاسلام نسائی زهان 
در برنامه رادیویی میز خبر صدا و سیمای استان گفت: تحقیقات میدانی و با دقت در 
حال انجام است و کارشناسانی از مشهد و تهران در حال کارشناسی هستند و کارشناسی 
دارای دو جنبه است که یک جنبه آن اعلام شده و قصور در زمینه نبود ایمنی در معدن 
، درصد دارد  را متوجه مسئولان معدن دانستند؛ جنبه بعدی این است که این قصور
و باید مشخص شود که متوجه کدام فرد یا افراد است که در این مورد در حال تحقیق 
هستند و نظرشان را به صورت مکتوب به قاضی پرونده اعلام می کنند. وی افزود: در 
نهایت افرادی که قصور متوجه شان باشد به دادسرا احضار و پاسخگوی موارد خواهند 
بود؛ ما تابع قانون هستیم و انتشار تصویر و سایر اطلاعات متهمان در مسیر اتهام 
ممنوع است و بعد از اثباتِ موارد و اعلام نظر کارشناسی برای روشن شدن افکار عمومی 
نتیجه را اعلام خواهیم کرد. حجت الاسلام نسائی زهان گفت: هدف ما این است که 
همه نظرات را ببینیم و عدالت واقعی اجرا شود؛ همچنین بازرسی استان در حال تحقیق 
است تا بینیم کدام یک از دستگاه های استانی کوتاهی در این مورد داشته اند و نگرانی 
ما از تکرار این گونه حوادث است بنابراین از تمام مسئولین، نیروهای دخیل، حراست و 
بازرسی ها در ادارات می خواهیم که نظارت های ویژه ای بر قانونی پیش رفتن روند کارها 
داشته باشند. استاد دانشگاه تهران و دبیر هیأت اندیشه ورز معدن تهران نیز در ارتباط 
تلفنی با برنامه  میز خبر گفت: بعد از حادثه، نمی توان معدن را تعطیل کرد بنابراین نباید 
حاشیه  امن برای شرکت های خاطی که قرارداد با معادن می بندند بسازیم، تا بتوان در 
صورت اثبات کوتاهیِ شرکت، قراردادش را لغو و با شرکت دیگری که قوانین را رعایت 
می کنند همکاری کرد. آریامنش افزود: همچنین بسیاری از معادن ما استانداردها 
و زوایای لازم در مناقصه ها را رعایت نمی کنند بنابراین باید بررسی شود که مناقصه و 
مزایده این معدن با چه شرایطی صورت گرفته و فرایند آن به صورت قانونی بوده یا نه، 
گر خطایی وجود داشته است از این به بعد جلوی نحوه انجام مزایده ها گرفته شود.  تا ا
وی گفت: متأسفانه سرمایه ها به برخی از شرکت ها بر اساس روابط سپرده شده است 
و از مسئولین می خواهیم که حاشیه  امن برای شرکت های خاطی نسازند و در صورت 
احراز کوتاهی، اقدامات لازم را انجام دهند. نماینده مردم بیرجند، خوسف و درمیان در 
مجلس شورای اسلامی نیز در ارتباط تلفنی با این برنامه گفت: در بحث معادن خطرات 
کنون وارد کننده  زیادی وجود دارد منتهی باید دقت کنیم که در مسئله زغال سنگ هم ا
عمده زغال سنگ در کشور هستیم در حالی که ظرفیت استخراج و تولید آن را داریم، اما 
باید بررسی شود چه مافیایی وجود دارد که وارد کردن آن صرفه بیشتری از استخراج و 

تولید آن دارد؟ هاشمی افزود: در طبس فقط یک معدن مکانیزه زغال سنگ داریم که 
البته مکانیزه بودن ایمنی ۱۰۰ درصد در برابر حوادث را ایجاد نمی کند، اما کمترین خطر 
متوجه معادن مکانیزه است؛ پیمانکارانِ جزء )خرد(، قدرت اینکه معادن را مکانیزه 
گر به این مسئله توجه نکنیم امکان دارد که هر روز این حوادث ادامه  کنند ندارند و ا
پیدا کند. وی گفت: بازرسان معادن اولاً باید تخصص کافی در زمینه بازرسی را داشته 
باشند و باید ببینیم آیا واقعاً به عمق معدن ۷۰۰ متر رفته اند یا فقط به علامت زدن 
کاغذها بسنده کردند؟ همچنین بازرسان باید وقت کافی برای بازرسی دقیق و ریزبینانه 
را داشته باشد. نماینده مردم بیرجند، خوسف و درمیان افزود: در مورد معدنِ معدنجو 
طبس باید سیستم مانیتورینگ به صورت آنلاین به علاوه چاه دفع گاز وجود می داشت 
که عدم رعایت این موارد حادثه ساز شد؛ تا زمانی که در معادن، اولویتِ اول استفاده از 
نیروی انسانی به جای مکانیزه کردن معادن باشد، متاسفانه شاهد حوادث این چنینی 
خواهیم بود. در مورد حادثه معدن طبس مجلس تلاش می کنم تا گزارش جامعی تهیه 

کنم و در اختیار مردم بگذارم. 

 تایید قصور در ایمنی معدن طبس


